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بررسی توقیف برخی از مهم ترین فیلم های ایرانی در دهه های گذشته، بعضا به دلیل برداشت های سیاسی

فیلم هایی که به وقتش دیده نشدند
شرق: شــاید این اقتضای ســینمای ما اســت که در هــر دوره ای، 
تعبیری سیاســی از برخی فیلم های ساخته شده در سینمای ایران 
صورت گرفته و گاهی همین عنوان ســال های زیادی همراه فیلم 
باقــی مانده اســت و در دوره هایی جشــنواره های خارجی نیز از 
فیلم های ایرانی سیاســت طلب می کردند و بر همین مبنا برخی 
فیلم های ساخته شده در سینمای کشورمان به این سمت حرکت 
کردند. با نگاهی به تاریخ ســاخت فیلم های سیاسی در سینمای 
ایران، می توان تعریف وسیعی را برای فیلم سیاسی در نظر گرفت. 
اندک فیلم هایی که به مفهوم مطلق با نگاهی به وقایع سیاســی 
در کشورمان ساخته شده اند و تعداد چشمگیری فیلم اجتماعی و 
کمدی که از آنها تفسیر سیاسی صورت گرفته است. چه فیلم هایی 
که برخلاف خواســت و دیدگاه صاحب اثر در این دســته بندی جا 
گرفته اســت و خواه فیلم هایی که زمینه روایت اجتماعی را برای 
بیان مفهومی سیاســی مناسب تر دیدند که البته تعداد فیلم هایی 
که در دســته دوم قرار می گیرند، به مراتب بیشــتر اســت؛ اما مرز 
این دو نگاه آن قدر باریک بوده و هســت که همواره خوانش های 
سیاســی از برخی فیلم های اجتماعی سرنوشت شان را به شکلی 
دیگر رقم زده اســت و بعضــی از این فیلم ها ســال ها در محاق 

توقیف مانده اند.
«گوزن ها» ساخته مسعود کیمیایی سال ۱۳۵۳ مقابل دوربین 
رفــت؛ فیلمی که همچنان به نظر بســیاری شــاخص ترین فیلم 
سیاسی دهه ۵۰ لقب گرفته اســت. هرچند که برخی از منتقدان 
معتقدند این فیلم را نمی توان سیاســی تلقی کرد و نگاه فیلم ساز 
بیشــتر متوجه شــرایط اجتماعی پیرامونش بوده. این فیلم برای 
اولین بار در جشنواره فیلم تهران به نمایش درآمد و پس از آن در 
نمایش عمومی با تغییرات عمده ای همراه بود و نسخه اصلی آن 

بعد از انقلاب به نمایش درآمد.
همچنیــن «خط قرمــز» به کارگردانــی مســعود کیمیایی را 
می توان از جمله فیلم های سیاسی سینمای ایران دسته بندی کرد؛ 
فیلمی که در سال ۱۳۶۰ ساخته شــد و روایتگر زندگی یک مأمور 
عالی رتبه ســاواک اســت که در روزهای انقلاب ازدواج می کند و 
متوجه می شود برادر همســرش یک زندانی سیاسی است. فیلم 
در جشنواره فجر به نمایش گذاشته شد؛ اما اداره نظارت و نمایش 

وزارت ارشاد اجازه نمایش عمومی به آن نداد.
«باشو، غریبه کوچک» به کارگردانی و نویسندگی بهرام بیضایی، 
ســال ۱۳۶۴ مقابل دوربین رفت. قصه فیلــم روایتگر روزهایی در 
میانه های جنگ ایران و عراق اســت. وقتی پسری به نام «باشو»، 
که ویرانی خانه و خانواده خود را به  چشــم دیده، خود را به پشت 
کامیونــی می اندازد و در آن خوابش می برد و هنگامی که چشــم 
باز می کند، کامیون به شــمال ایران رســیده  است و قصه زندگی 
او با خانواده ای در شــمال کشــور آغاز می شــود. فیلم به دلایلی 
که پررنگ ترین آنها تعبیرهای سیاســی از فیلم بود، توقیف شــد و 

نخستین بار در ۲۳ بهمن ماه ۱۳۶۸ به نمایش عمومی درآمد.
«اجاره نشــین ها» به کارگردانی داریوش مهرجویی را می توان 
از جمله فیلم هایی دانســت کــه ارجاعات سیاســی و اجتماعی 
بســیاری دارد. فیلم در سال ۱۳۶۵ ساخته شد و تردید بسیاری در 
نمایش عمومی آن وجود داشــت و در نهایت یک ســال بعد به 

نمایش عمومی گذاشته شد.
«شب های زاینده رود» به کارگردانی محسن مخملباف در سال 
۱۳۶۹ ساخته شد؛ فیلمی که داســتان زندگی یک استاد دانشگاه 
در رشــته مردم شناسی و دخترش را در ســه دوره قبل از انقلاب، 
زمان انقلاب و بعد از انقلاب روایت می کند. این فیلم هیچ گاه رنگ 

پرده را ندید.
«ای ایران» به کارگردانی ناصر تقوایی را هم می توان در همین 
دسته بندی جا داد. در کتاب «سینمای ناصر تقوایی» نوشته سعید 
عقیقــی و رضا غیاث تعبیر جالبی از چگونگی ســاخت این فیلم 
نوشته شده است. «ای ایران را باید سانسور شده ترین فیلم تقوایی 
دانســت. این سانسور بخشــی پیش از مرحله تولید اعمال شده و 
بخشــی پس از آن صورت گرفته است. گویا حلقه اتصال بعضی 
فصل هــای فیلم ترکیبی از صداهای رادیویــی مربوط به روزهای 
سرنوشت ساز دی ماه ۱۳۵۷ بوده که مسئولان صدا و سیمای وقت 
به صرف اینکه محتوای فیلم تقوایی کمدی است، منابع مورد نیاز 
را در اختیار او نگذاشــته اند. در داخل متن نیز بعضی قطعه های 
مرتبط با موســیقی- احتمالا فصل هایی مربوط به آقای سرودی- 
حذف شــده است. اتفاقی مشــابه در مراحل بازنویسی و تصویب 
فیلم نامــه نیز رخ داده و تقوایی ناگزیر بعضی صحنه های دلخواه 
را تحت اعمال نظر مســئولان با صحنه هایی بی ربط عوض کرده 
است». «آدم برفی» به نویسندگی و کارگردانی داود میرباقری سال 
۱۳۷۳ ســاخته و به مدت سه سال توقیف شــد و در سال ۱۳۷۶ 
به اکران رســید. فیلمی پر از بحث و حاشــیه که منتقدانش آن را 

فیلمی خارج از عرف و مبتذل تعبیر کردند.
میرباقری در گفت وگویی با اشــاره بــه چرایی توقیف این فیلم 
گفــت: «دغدغه                   من این بود که ما انقلابــی کرده                  ایم و آرمان                  هایی 
داریم که اصل و اســاس آن مبارزه با استکبار است. اینها را قبول 
داریم یا نه؟ نســل ما به این آرمان                  ها اعتقاد داشت. حالا آدم                  هایی 
پیدا شــده                  اند کــه می                  خواهند بروند و به همین اســتکبار پناهنده 
شــوند. من می                  خواســتم احساســم را درباره                   این آدم                  ها به شکل 
دراماتیک نشان دهم و در عالم طنز، دغدغه                  ای را که به آن اعتقاد 
داشــتم، بیان کنم. انگیزه                   ساخت آدم                  برفی این بود... هنوز هم اگر 
بخواهم فیلمی درباره                   مهاجرت بســازم، با همین نگاه می                  سازم. 
یک چیزهایــی به باور آدم برمی                  گردد. ربطی بــه جو زمانه ندارد. 
متأســفانه این مضمــون در آن زمــان قابل درک نبــود. به دلیل 
یک سری حساسیت                  های بیهوده                   سیاسی، این مضمون در آن روزگار 

درک نشد و تلف شد. فرصت تأمل درباره                  اش پیش نیامد».

فیلمی که در زمان عزت                  االله ضرغامی معاون ســینمایی وقت 
وزارت ارشــاد توقیف شــد. ســال                  ها بعد، وقتی فیلم میرباقری از 
توقیف درآمد، ضرغامی در تلویزیون بود و خود او بارها آن را روی 
آنتن برد. ســال ها بعد ضرغامی در صفحه                   اینستاگرامش نوشت: 
«نباید فیلم «آدم برفی» را توقیف می                  کردم، اگر به گذشــته برگردم 
ترجیح می                  دادم به روح توصیه رهبر انقلاب درمورد فیلم سینمایی 
«آدم برفــی» عمل کنم و به دلایــل نظارتی که در جای خود مورد 
تأکید ایشــان هم بود، مردم را از دیدن این فیلم خوش                  ســاخت و 
پرپیــام محروم نمی                  کردم. البته همکاری نکــردن مدیریت محترم 
وقــت حوزه هنری ســازمان تبلیغــات هم در ایــن تصمیم گیری 
بی                  تأثیر نبود؛ ولی می                  توانستم با اجتهاد رسانه                  ای و هنری تصمیم 
درست                  تری بگیرم؛ هرچند در سال                  های مدیریتم در رسانه ملی آن 

را جبران کردم».
«خانه ای روی آب» به کارگردانی بهمن فرمان آرا در سال ۱۳۸۰ 
ســاخته شد و به دلیل اشاره به مســائل سیاسی دوران خود بعد 
از نمایش در جشنواره فجر با حاشــیه های زیادی روبه رو شد؛ اما 

بالاخره به اکران رسید.
«مارمولک» سال ۱۳۸۲ به کارگردانی کمال تبریزی ساخته شد. 
این فیلم به دلیل مضمونی جنجالی چند روز بعد از اکران توقیف 
شــد و بعد هم نســخه قاچاق آن از بازار ســر درآورد و در نهایت 
پــس از حدود دو دهه از زمان اکران کوتاه مدتش در ســینماهای 
ایران، نوروز ۱۴۰۱ برای نخســتین بار از شبکه یک و شبکه نمایش 

صداوسیما پخش شد.
«به رنگ ارغوان» به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا سال ۱۳۸۳ 
ساخته شد. این فیلم پس از پنج سال توقیف در بیست و هشتمین 
جشــنواره فیلم فجر حضور یافت و جایزه سیمرغ بلورین بهترین 
فیلــم، کارگردانی، فیلم نامه، فیلم بــرداری و بهترین فیلم از نگاه 
تماشاگران جشنواره را به  دســت آورد. حاتمی کیا هنگام دریافت 
جایزه اش گفت: «این فیلم ســاخته شــد تا جاودانــه بماند. من 
خوشــحال و ممنونم از عزیزانی که باعث این اتفاق شدند. چیزی 
که باید بگویم این است که به امثال ما اعتماد کنید». در نهایت این 

فیلم اسفند ۱۳۸۸ به اکران عمومی رسید.
«صد ســال به این ســال ها»، پنجمین ساخته سینمایی سامان 
مقدم اســت که در ســال ۱۳۸۶ مقابل دوربین رفــت و این فیلم 
روایتگر داستان زنی اســت که در طول سال ها، اتفاقات مختلفی 
برای او رخ می دهد. ایران با شوهرش رفیع زندگی سرخوشانه ای 
دارد؛ ولی به مرور زندگی آنها دستخوش اتفاقاتی می شود. «صد 
سال به این سال ها» در سال ۱۳۸۶، یک بار در جشنواره فیلم فجر 

رونمایی شد و پس از آن هرگز رنگ اکران را به خود ندید.
«گزارش یک جشــن» فیلم دیگری از ابراهیم حاتمی کیاســت 
که در ســال ۱۳۸۹ ساخته شــد و از جمله فیلم هایی است که از 
موضوعات ملتهب جامعه حرف می زند و مضمونی سیاسی دارد. 

«گزارش یک جشــن» تنها فیلم ابراهیم حاتمی کیاست که تاکنون 
اکران نشده است.

حاتمی کیا در نشســت خبری فیلم «به وقت شام» در سال ۹۶ 
با اشــاره به وضعیت اکران فیلم توقیف شــده اش یعنی «گزارش 
یک جشــن» و اینکه آیا هنوز ســر حرف هایش در آن فیلم هست، 
گفت: «تا اطلاع ثانوی همچنان حاتمی کیا هستم و دلم می خواهد 
فیلمم پخش شود؛ چون دچار یک سوءتفاهم شده است. خجالت 
می کشــم از اینکه چــرا جلوی پخش فیلمی مثــل «گزارش یک 

جشن» را گرفته اند».
«خیابان های آرام» پانزدهمین فیلم بلند سینمایی کمال تبریزی 
در مقام کارگردان اســت. این فیلم با نویسندگی کامبوزیا پرتوی در 
سال ۱۳۸۹ ساخته شــد و داستان خبرنگاری است که در یک روز 
کاری خود با حوادثی در ســطح شهر روبه رو می شود. این فیلم در 
ترکیه ضبط شــده و فضایی کمدی دارد. ایــن فیلم از زمان تولید 
تاکنون در توقیف است و زمینه رفع توقیف آن فراهم نشده است.

فیلــم «خرس» به کارگردانی خســرو معصومی ســال ۱۳۹۰ 
مقابل دوربین رفت و برای نخستین بار در سی امین دوره جشنواره 
بین المللــی فیلم فجر روی پرده رفت و در همان ســال موفق به 
دریافت ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد برای فرهاد 
اصلانی و بهترین صداگذاری برای محمدرضا دلپاک شد. این فیلم 
بــه دلایل مختلف از جمله اشــاره به برخی موضوعات سیاســی 
توقیف شــد و دیگر نتوانست رنگ پرده ســینما را به خود ببیند تا 
اینکه در دهم شهریور سال ۹۹ نسخه کامل بدون اطلاع تهیه کننده 

و کارگردان و بنیاد سینمایی فارابی در یوتیوب منتشر شد.
فیلم «آشغال های دوست داشتنی» به نویسندگی و کارگردانی 
محسن امیر یوســفی با نگاهی به موضوعات سیاسی ساخته شد. 
این فیلم پس از شش سال توقیف، در اواخر بهمن ماه سال ۱۳۹۷ 

موفق به دریافت مجوز اکران شد.
«عصبانی نیســتم» به کارگردانی و نویسندگی رضا درمیشیان 
سال ۱۳۹۲ ساخته شد. «عصبانی نیستم» از جمله فیلم هایی است 
که با نگاه به حوادث سیاســی همان سال ســاخته شد. با وجود 
آنکه این فیلم ســینمایی قراردادش را در شهریور ۱۳۹۳ در گروه 
ســینما آفریقا به ثبت رســاند؛ اما به اکران نرسید و سرانجام پس 
از کش و قوس های فراوان فیلم با نســخه ای کوتاه  شــده از نسخه 

اصلی، اردیبهشت ۱۳۹۷ روانه سینماها شد.
«لباس شخصی» فیلمی به کارگردانی و نویسندگی امیرعباس 
ربیعی و تهیه کنندگی حبیب والی نژاد ســال ۱۳۹۸ مقابل دوربین 
رفت. موضــوع این فیلم عملکرد حزب توده ایران در ســال های 
ابتدایی انقلاب ایران است و در آن شخصیت هایی مانند نورالدین 
کیانوری و احســان طبری به تصویر کشیده شــده اند. این فیلم در 
بخش نگاه نو سی و هشــتمین دوره جشــنواره فیلــم فجر ۱۳۹۸ 

حضور داشت. 

شنبه
۲۶ آذر ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۴۸

تأکید وزیر ارشاد بر تقویت و تعریف ساختار سینمای مستند
ایســنا: وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با بیان اینکه سینمای مستند 
بایــد از وضع فعلی فاصله بگیرد و قدرت بیشــتری پیدا کند، اعلام 
کرد با احداث خانه های مســتند، برگزاری جشنواره های سینمایی در 
اســتان های مختلف و حرکت به  سوی تمرکززدایی از مرکز گسترش 

سینمای مستند و تجربی موافق است.
پنجشــنبه ۲۴ آذر و در حاشــیه برگزاری شــانزدهمین جشنواره 
«سینماحقیقت»، نشســت صمیمی محمدمهدی اسماعیلی، وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی، محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی و 

محمد حمیدی مقدم، دبیر جشنواره «سینماحقیقت»، برگزار شد.
محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، در این 
نشست ضمن ابراز خوشحالی از ایجاد چنین فرصتی برای گفت وگو 
با فیلم سازان مســتند، گفت: «خواست من برای تشکیل این جلسه 
بیشتر به عنوان شنونده بود. سینمای مستند ابزار بسیار مناسبی برای 
فراهم آوردن فضایی گسترش گونه است که از بسیاری از آن کمبودها 
و چارچوب هــای قدیمی عبور کنیم. ما نیاز داریم به شهرســتان ها 
توجه بیشــتری داشته باشــیم، زیرا ایران دارای اقلیم ها، گویش ها و 
ظرفیت های کم نظیری است که باید به آنها پرداخته شود. مرزهای 

فرهنگی ایران بسیار فراتر از مرزهای سیاسی آن است».
او ادامه داد: «در ســفری که به تاجیکستان داشتم، در جلسه با 
جمعی از اهالی فرهنگ و شــعرا، شنیدم که مادر شعر تاجیکستان 
پشــت تریبون می گوید که این کشور ۳۰۰ سال است که از ایران جدا 
شــده اما در واقعیت ما از این کشور جدا نیستیم و امروز در دورترین 
روســتاهای تاجیکســتان همچنان نام دختران خود را «ایراندخت» 
می گذارنــد. باید بدانیم این عظمــت فرهنگ ایران بزرگ را نشــان 

می دهد و ســینمای مســتند، ابزار نمایش این عظمــت در فضای 
بین المللی و در کشــورهای دیگر است؛ بنابراین ما این نگاه را غنی تر 
و قوی تر خواهیم کرد و هر شــخص در این مسیر باید پرشورتر ظاهر 
شــود، هرچند ما استعدادهای بســیاری را در حوزه سینمای مستند 
داریم که جشــنواره «ســینماحقیقت» محلی برای معرفی بخش 
محدودی از این افراد است». اسماعیلی درباره رویکردهای حمایتی 
از مستندســازان بیان کرد: «من با احداث خانه های مستند، برگزاری 
جشــنواره های سینمایی در اســتان های مختلف و حرکت به سوی 
تمرکززدایی از مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی بسیار موافق 
هســتم. قطعا مباحثی درباره افزایش بودجه خانه های مســتند و 
معاونت هــا وجود دارد که باید بــه آن ورود کرد. حتما برای ارتقای 
امکانات مستندســازان و شرایط آنها در دولت به دنبال راه حل هایی 
خواهیم رفت». او ادامه داد: «سینمای مستند باید از وضعیت فعلی 
فاصله بگیرد و قدرتمند شــود و در دو تا ســه ســال آینده به قدرت 
بیشتری برسد. ما باید برای پیشرفت این حوزه مهم سینمایی تلاش 
کنیم، نقشه راه ما برای پی ریزی این مسیر این است که بدانیم تا پایان 

دولت فعلی سینمای مستند به چه نقطه ای دست خواهد یافت».
اســماعیلی بیان کرد: «تأکید من بر گزارش های اســتانی اســت 
تا ما به صورت شــفاف و کامــل از ضعف ها، قوت ها، آســیب ها و 
خواسته های اهالی سینمای مستند آگاه شویم. این یک نقطه ضعف 
جدی است که هیچ وقت پایدار نمی ماند، شاید حتی یک سال بگذرد 
و نشان دهد که نتیجه ای نداشته است. باید جدی وارد شویم و برای 

سینمای مستند برنامه رشد منطقه ای و بین المللی داشته باشیم».
وزیر ارشاد درباره حضور بین المللی گفت: «امروز در بیش از ۶۰ 

کشور رایزن و نماینده فرهنگی داریم، پس باید تولید آثار با جریان های 
بین المللی حوزه فرهنگ، مثل سازمان سینمایی و سازمان فرهنگی 
ارتباطــات، پیوند دقیقی پیدا کند. این نهادها بــا همین ایده، در یک 
مجموعه در کنار یکدیگر حضور دارند. خوشبختانه سازمان سینمایی 
در یک ســال اخیر ارتباطات بین المللی اش را در عراق، ســوریه و... 
افزایش داده که بســیار امیدوارکننده اســت». او ادامــه داد: «ما در 
کشــورهای مختلف به ظرفیت هایی که سینمای مستند ایجاد کرده 

اســت، افتخار می کنیم. شــما تمام دارایی، اندوخته و سرمایه کاری 
وزارتخانه هســتید. وقتی می خواهیم به نقطه قوتی اشاره کنیم، به 

یاد شما می افتیم که نکته مهمی است».
اســماعیلی عنوان کرد: «نکته دیگر بحث ســاختار و تشکیلات 
است. در سینمای مستند نیاز به نهادهایی چون «خانه مستند» داریم. 
به طور کلی به تعریف ســاختاری نیاز داریم. نام آن را می توان خانه 
مســتند، انجمن مستند و دیگر نهادها گذاشــت اما منظور من ارائه 

نـگــاه

نگاهی کوتاه به زیبایی شناسی 
در هنرهای مختلف

الهام خاکپاش: زیبایی در هنرهای مختلف معیارهای متفاوتی 
دارد؛ معیارهایی مانند رنگ در نقاشــی، فرم در مجسمه سازی 
و معماری، ترکیب بندی در عکاسی، تعادل و تقارن در طراحی 
صنعتــی و... کــه هر کدام از ایــن معیارها تأثیرات بســیاری از 

فرهنگ و عوامل اجتماعی و روانی آن مختصات می گیرند.
جورج دیوید بیرکهوف دانشــمندی اســت که معتقد است 
چیزی زیباســت که بــا کمترین علامات ممکن، بیشــترین نظم 
ممکــن را عرضه کند؛ اما زیبایــی تنها از طریق نظم و قاعده به 
دست نمی آید؛ بلکه نتیجه دو صفت متضاد است که هر دو به 

یک اندازه ضروری هستند.
اما به صورت کلی طبق نظر برخی فلاســفه و نظریه پردازان 
دیگــر، لذت، زیبایی و انگیزش احســاس همگی ربط به دیدگاه 
و تجربــه مخاطب هنری دارد و جملگی بــا آنکه واجد ارزش 
چشمگیری هســتند، با این حال استناد به هیچ یك از آنها دلیل 
جذابیت هنر در خالص ترین شــکلش را آن طور که شایســته و 

بسنده است، تبیین نمی کند.
زیبایی شناســی پدیده ای روانی و احساســی اســت، تجربه 
زیباشناختی برای انسان تجربه ای خوشایند و مطلوب است که 
به زندگی اش ارزش و معنا می بخشــد. تجربه ای است درونی 
که موجب درک بهتر محیط می شــود که این درک باعث تغییر 
در نگــرش فرد و رشــد ســاختار ذهنی او می شــود. «زیبایی» 
همیشه جذاب و لذت بخش اســت و هنر نیز به واسطه همین 

ویژگی همیشه ارزشمند بوده است.
به صورت کلی «زیبایی» عواطف انســان را تحریک می کند 
کــه به این ترتیب ذهن ســطوح بالاتــری را ادراک می کند و این 
ادراک موجب کشــف پیام نهانی می شــود که در هنر است. به 
صــورت کلی پیام های پیچیده را نمی توان به صورت مســتقیم 
درک کرد و هنری موفق اســت که بتواند چالش های ذهنی به 
وجود آورد و بازتاب هایی ایجاد کند و هنرمند موفق کسی است 
که احســاس بی نظمی در نظم و زیبایــی را القا کند و چیزهای 
غیرمنتظــره را در اثر خــود وارد کند. از آن رو کــه تخیل یکی از 
مهم ترین عوامل در شــکل گیری اثر هنری است و همچنین آثار 
هنــری از عاطفه و احســاس هنرمند سرچشــمه می گیرند، در 
نتیجــه پدیده هنر که عنصر اصلی ســازنده آن تخیل و عاطفه 
است، نمی تواند معنایی تک بعدی داشته باشد. از این نظر است 
که هرکس در برابر آثار هنری قرار می گیرد، دریافت و اســتنباط 

خاصی دارد و به طریقی جذب آن می شود.
از سویی دیگر مخاطب نقش مهمی را در هنر ایجاد می کند، 
عبارتی مشــهور می گوید: «زیبایی در نگاه بیننده است». مطابق 
این دیدگاه به جای اینکه زیبایی را در شیئی که به آن می نگریم، 
جست وجو کنیم، آن را در خود می یابیم. از این منظر هر چیزی 
که ما آن را زیبا بدانیم و از آن لذت ببریم، زیباســت و زیبایی در 
وجود ما شــکل می گیرد و باعث می شود زیبایی را درک کنیم و 

از آن لذت ببریم.

 سینماگر ایرانی در فهرست اولیه 
جشنواره برلین

فهرســت فیلم های بخش پانوراما و نســل جشنواره فیلم 
برلین ۲۰۲۳ اعلام شد. هفتادوسومین دوره این رویداد سینمایی، 
فهرست فیلم های حاضر در بخش پانوراما و نسل را اعلام کرد 

که با حضور دو فیلم از سینماگران ایرانی همراه است.
مســتند «دروازه  رؤیاها» نخستین ســاخته نگین احمدی و 
محصول مشترک ایران، نروژ و فرانسه، نخستین نمایش جهانی 
خود را در بخــش نســل (۱۴plus Generation) برلین ۲۰۲۳ 

تجربه خواهد کرد. 
همچنیــن انیمیشــن «آژیر» به کارگردانی ســپیده فارســی 
بــه عنوان محصول مشــترک فرانســه، آلمــان، لوکزامبورگ و 
بلژیــک در بخش پانورامای جشــنواره اکران خواهد داشــت. 
هفتادوســومین جشــنواره فیلم برلین از ۱۶ تــا ۲۶ فوریه (۲۷ 
بهمن تا ۷ اســفند) در کشــور آلمان برگزار می شــود و امسال 
«کریســتین اســتوارت» ریاســت هیئت داوران بخش اصلی را 

بر عهده دارد.

سازوکاری منطقی اســت، به طور کلی باید یک ساختار خوب قابل 
اشاره ای وجود داشته باشد تا توسط آن به مستندسازان کمک کنیم». 
او افزود: «یکی از اتفاقات مهم لایحه بودجه امســال این اســت که 
برای انجمن های هنری، فرهنگی اعتبارات مســتقلی در نظر بگیریم 
که به مستند هم مربوط می شــود. مهم این است که کارهای مورد 
نظر انجام شود و درنهایت به سود سینمای مستند باشد. برای ایجاد 
ســاختار جدید باید این موضوع را در نظر داشته باشیم که آن فردی 
که قرار است متوجه تغییرات شود، مستندساز باشد. این رویکرد باید 

به نتیجه مطلوبی ختم شود و منتظر نتیجه آن خواهیم بود».
وزیر ارشــاد تأکید کــرد: «نکته دیگری که اهمیــت بالایی دارد، 
حمایت از جوانان فیلم ســاز است که مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربــی بیش از پیش باید بــه آن توجه کند و فضایــی برای این 
مستندســازان جوان ایجاد کند. نقش ما حمایتی و تسهیلگر است. 
باید این جوانان را در مســیر خود هدایت و حمایت کنیم. این روزها 
کشــور در شرایط حساســی قرار دارد و عده ای به دنبال ناآرام کردن 
فضا هســتند. ســینماگران ایرانی و ما به عنوان حامیان سینما باید 

زیبایی های هنر این کشور را به نمایش بگذاریم».
اســماعیلی بیان کرد: «ما حامل یک مأموریت بزرگ هســتیم و 
سینمای ما بهترین نقش را در این مسیر بر عهده دارد. هنر، هر رویداد 
و موضوعــی را ماندگار می کند. جریــان فرهنگی و هنری بزرگ ترین 
حرکت این مأموریت بزرگ است. هنرمندان ما باید پایه های پیشرفت 
این کشور باشند. من هم مباحث مرتبط با بودجه را پیگیری می کنم».
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پایان گفت: «هنرمندان باید بدانند 
که ما هم به اعتــراض و انتقاد، اعتقاد داریم. هدف ما فراهم آوردن 
بســتری است که مستندسازان بتوانند با ارائه آثار، حرف های خود را 
به گوش مردم، مسئولان و دنیا برسانند. برنامه هایی هم برای عرضه 
و نمایش این آثار مستند در دستور کار ما قرار دارد و ما در دولت این 

مسیر را دنبال خواهیم کرد».

خبر برگزیده


